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panorama
Vojna v Vietnamu 

naj preneha
Krvava in brezobzirna vojna v 

Vietnamu, ki divja že tako dol
go in je v njej udeleženih ved
no več vojaških sil Združenih 
držav Amerike, je začela vzbu
jati pomisleke in odpor celo pri 
tis tih  osebah in v tis tih  drža
vah, ki so doslej še nekako odo
bravale razloge, zaradi katerih 
so se ZDA zapletle v to vojno. 
Ob tem velja vedeti, da imajo 
ZDA sedaj v Vietnamu že več 
kot dvesto tisoč svojih vojakov, 
če pri tem ne upoštevamo še 
vsen letalskih in mornariških 
sil, ki so tudi udeležene; vojna 
divja na jugu in na severu te 
daljnje azijske dežele - Ameri
čani se ne bojujejo samo z juž- 
novietnamskimi rodoljubi, am
pak so v spopadu tudi s Sever
nim Vietnamom.

V zvezi s to umazano vojno 
je pred nedavnim podal značil
no izjavo senator ameriške zvez
ne države Idaho Frank Church, 
ki je dejal: « Ni nujno, da smo 
Američani policaji in gasilci za 
ves svet! ».

Skupina šestinštiridesetih vid- 
nih osebnosti s področja umetno
sti in kulture iz zahodnoevrop
skih držav pa je nedavno tega 
objavila skupno izjavo, ki je 
hkrati oster protest proti seda
njemu stanju v Vietnamu in po
ziv za mirno ureditev spopada. 
Čas bi že bil, da bi ljudje v tej 
izmučeni jugovzhodni azijski de
želi zaživeli mirno in svobodno 
življenje!

V izjavi omenjenih šestinšti
ridesetih umetnikov in kulturni
kov iz Zahodne Evrope je tako
le izražen protest proti brutal
ni vojni v Vietnamu:

•< Podpisani pisatelji, slikarji, 
kiparji, arhitekti, glasbeniki, 
film ski in gledališki režiserji in 
igralci, državljani Zahodne Evro
pe, se zgražamo nad nenehnimi 
in vedno večjimi grozodejstvi 
vojne v Vietnamu. Ubijanje, po
habljanje in zatiranje ljudi, ki ni 
v Vietnamu prihranjeno niti o- 
trokom niti ženskam, je zločin, 
ki se upira človeški vesti. Hkrati 
pa smo zaskrbljeni spričo vedno 
večje nevarnosti, da se ta vojna 
utegne razširiti tudi na bližnje 
dežele in na ves svet. Zato me
nimo, da so pogajanja edina pra
vilna pot za umiritev konflikta, 
za dosego tistega, kar je pred
sednik Johnson imenoval mirna 
rešitev spora. Osnova za ta po
gajanja bi po našem mnenju mo
ral biti ženevski sporazum iz le
ta 1954 - edino tako bi državno 
vodstvo v Vietnamu zagotovo 
predstavljalo uresničitev želja 
vietnamskega ljudstva. Pogoj za 
takšna pogajanja pa je seveda 
takojšnja prekinitev bombardi
ranja Severnega Vietnama in 
priznanje južnovietnamske Ljud
ske osvobodilne fronte kot ena
kopravnega partnerja pri pogaja
njih. Pričakujemo, da bodo vod
stva naših držav storila vse, 
kar je v njihovi moči, da bo res 
dosežen mir na tej osnovi ».

Med podpisniki te skupne 
izjave so najvidnejše osebnosti 
Jean Paul Sartre, Simone De 
Beauvoir, Nancy Mitford, Hein
rich Boll, Guenther Grass, Peter 
Hall, pa tudi Michelangelo An
toniom, Giacomo Manzù, Loren
za Mazzetti, Francesco Rosi, I- 
gnazio Silone, Cesare Zavattini 
in Alberto Moravia.

T B E B A  J i:  T A K O J Z A U ST A V IT I «M IG B A C IJO

Tudi beneški Slovenci imajo pravico do 
življenja in dela na svojih domačih tleh

E m ig r a n t i ,  k i  so p r i š l i  d o m o v  za  p r a z n ik e ,  so na  r a z n ih  s h o d ih  z a h te v a l i ,  n a j  se j i m  z a g o to v i  d e lo  na  
d o m a č ih  t le h  -  P o m e m b n o  s re č a n je  e m ig r a n to v  iz  N a d iš k e  d o l in e  v Č e d ad u , k je r  s ta  p r is o tn e  p o z d r a v i la  
f u r l a n s k a  p o s la n c a  M a r i o  L iz z e r ò  in  L o r is  F o r t u n a ,  p r e p e v a l i  p a  so j i m  66 B e n e š k i  f a n t j e  „  i z  L ju b l j a n e

Tako kot v Karniji in po Furlaniji so se vršili tudi po vaseh Beneške Slovenije 
številni shodi emigrantov, ki so prišli domov iz raznih držav Evrope, da so preživeli 
v krogu svoje družine božične in novoletne praznike. Ti shodi so postali že tradi
cionalni in jih zato imenujejo « praznik emigrantov », ker so v zvezi tudi pojedine, 
plesi in druge zabavne prireditve. Organizirali so jih razni vaški odbori, občine ali 
politične in kulturne organizacije. Letos se je zbralo največje število emigrantov na 
sedežu prosvetnega drušstva « Ivan Trinko » v Čedadu. Dvoranica je bila premajhna, da 
bi lahko sprejela vse udeležence, ki so se odzvali vabilu društva, da se zberejo v 
domačem krogu. Še posebno jih je pritegnila vest, da jih bo zabaval slovenski an
sambel « Beneški fantje » iz Ljubljane, ki ga vodi Anton Birtič iz Mečane v Nadiški 
dolini. Ob veselih zvokih in ob domačih pesmih se je na sedežu društva « Ivan Trin- 
kc » kmalu ustvarilo prijetno ozračje, tako da je mnogim bilo žal, da so se godci 
morali že posloviti, ker so imeli zvečer koncert v Špetru.

Zbrane emigrante sta pozdravila furlanska poslanca Mario Lizzerò in Loris For
tuna. Lizzerò jim  je v prisrčnih besedah voščil vse najboljše za novo leto. Ugotovil 
je, da letos praznujemo stoto, obletnico prik ljuč itve Furlanije k Ita liji, in da je Italija 
v tem razdobju naredila velike korake naprej, področje Furlanije in prav posebno 
področje Beneške Slovenije pa žal zaostaja, zaradi česar so tudi tako številn i pre
bivalci pris iljen i izse liti se v inozemstvo. Nato je poslanec govoril o splošnih pravicah 
prebivalcev in o obvezi njegove stranke, | njem ustanove «Ente Friuli nel M ondo»,
da se bo borila v rimskem parlamentu in 
deželnem svetu, da se bodo tudi za vse 
beneške Slovence izvajala ustavna dolo
čila glede njihovih narodnostnih pravic.

Poslanec Fortuna je govoril o istih dveh 
vprašanjih in prav tako ugotovil, da je bi
lo le malo storjenega, da se ustvarijo 
pogoji za zaposlitev na domačih tleh. Ugo
tov il jc  tudi, da je Italija že mnogo na
redila, da bi vsi državljani imeli enake 
prav.ee in iste možnosti ne glede na 
njihovo narodno pripadnost, za njihov kul
turn i in vsestranski razvoj. Vendar še 
vednt' to ni omogočeno pri nas v Bene
ški Sloveniji in je treba doseči, da bodo 
tudi prebivalci tega področja lahko svo
bodno uporabljali svoj jezik in se svobod
no kulturno te r vsestransko razvijali. Prav 
v tem, je nazadnje poudaril furlanski po
slanec Fortuna, je tudi globok smisel re
sničnega bratstva med narodi.

Enake praznike so prired ili tudi v Re
ziji, Osojanih, v Brdu v Terski dolini, v 
tipanski občini, kjer je zbrane emigrante 
pozdravil deželni odbornik za km etijstvo 
Antonio Comelli, v Fojdi, Podbonescu in 
drugje.

V Fojdi se je udeležilo shoda več kot 
dvesto emigrantov. Večina jih  je bilo iz 
slovenskih vasi Čenebole, Podcerkve, 
Podvrai in Strm ice. Po maši so se zbrali 
v dvorani •• La Pergola », kjer je zbrane 
emigrante pozdravil župan in se zahvalil 
tudi poslancem, ki so se odzvali povabilu 
in prišli na to slavje. Med prisotnim i so 
b ili poslanec Mario Toros, predsednik 
ustanove « Friuli nel Mondo » (Furlanija 
v svetu) O ttavio Valerio, d irektor iste 
ustanove dr. Ermete Pellizzari, deželni po
slanec Giacomo Romano in še več drugih 
vidnih osebnosti. Zabaval jih je kvartet 
« Stella alpina » iz Cordenonsa, kar je 
dalo prazniku še prav vesel poudarek.

V Podbonescu je praznik emigrantov 
organizirala občinska uprava s sodelova-

da je  občina na ta način Izkazala em i
grantom, predno bodo zopet odšli na svoja 
delovna mesta v tujino, svojo solidarnost. 
Za to priložnost so se udeležili tudi ma
še, ki je  bila v Briščih, v Podbonescu pa 
se je vrš il nadaljnji spored. Poleg drugih 
številn ih osebnosti je bil prisoten tudi 
predsednik deželnega sveta Furlanije-Ju- 
iijske Benečije De Rinaldini in deželni 
poslanec Giacomo Romano, ki je tudi 
udeležence pozdravil in orisal vprašanja 
emigracije.

V živahnih razgovorih, ki so se razvili 
med em igranti, so povsod zahtevali, da 
naj se na kak način izboljša domača si
tuacija, da jim  ne bo potrebno hoditi po 
svetu za zaslužkom. Pritoževali so se tu
di nad pičlo pomočjo s strani italijanskih 
konzularnih oblasti, posebno kar se tiče 
bolniškega zavarovanja in pokojnin. Dali so 
tudi razumeti, da če se ne izboljša eko
nomsko stanje pri nas, bo slovenska na
rodnostna skupnost v videmski pokrajini 
izginila v kratkem času.

In res, naše vasi bodo kmalu prazne. 
Več kot kak zaselek je že popolnoma iz
ginil, dosti vasi pa je izgubilo več kot 
polovico svojega prebivalstva. Od 40.000 
prebivalcev, ki jih  je štela slovenska na
rodnostna skupnost v videmski pokrajini 
leta 1945, jih  je danes samo še približno 
23.000 in emigracija se še nadaljuje vsa
ko leto z večjim  ritmom. Naj navedemo 
samo prim er občine Gorjani, ki je štela 
pred dvajsetim i le ti skoraj 2.000 prebival
cev in ki jih  šteje sedaj komaj 700.

To so dovolj zgovorni podatki, ki p ri
čajo, da grozi slovenski narodnostni skup
nosti v videmski pokrajini resnična ne
varnost, da izgine. Država in dežela ima
ta tore j vso dolžnost, da to preprečita: 
do tega bo prišlo pa samo, če bodo res 
priznane beneškim Slovencem vse pravi
ce in dani vsi pogoji, da se njihovo po
dročje tudi ekonomsko prerodi.

Zopet jih čaka vlak, da jih odpelje v tujino s trebuhom za kruhom
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Vet* skrbi xa naše doline

V letu 1066 globlje 
proučiti vse probleme

Pravkar smo s top ili v novo le
to  in  vsi smo eden drugemu za
želeli srečno in  m anj zaskrblja-
joče le to ko t je  b ilo  staro. V teh
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I t a l i ja  j e  polna
(To

Pod naslovom « L'Italia è 
piena di bombe atomiche »
je dvojezični časopis « Le Tra- 
vail » (Il Lavoro), ki izhaja v 
Aosti, objavil decembra mese
ca važen članek glede atomske 
oborožitve v Ita liji.

Piše takole:
L 'Ita lia  è piena d i testate 

nucleari, d i bombe « H  ». Lo 
ha conferm ato candidamen
te l'on. M oro alla Camera 
rispondendo alle in te rpe l
lanze e in te rrogazion i che 
g li erano state rivo lte  sulla  
po litica  estera del nostro  
Paese. Sono testate nuclea
ri, si è affannato  a spiegare 
M oro, che non sono a dispo
sizione d e ll'Ita lia  e che so
no « con tro lla te  » dagli USA: 
la lo ro  d ispon ib ilità  è lega
ta a l sistema della  « doppia 
chiave ». C'è, secondo Moro,
« una profonda differenza  
con le a rm i che verrebbero  
concesse nel caso si accet
tasse la Forza M u ltila te ra 
le », in  quanto, mentre quel
le a ttu a li sono a rm i a tom i
che « ta ttiche  », quelle della 
eventuale Forza M u ltila te ra -

je  potrdil tudi ministrNki predsednik Nami
le sarebbero « strategiche  ».

E ' da notare che M oro  — 
che ama la chiarezza, a suo 
modo — ha tenuto a speci
ficare che attua lm ente le a r
m i atom iche in Ita lia  sono 
« in  larghissim a parte » ( non 
tu tt. q u in d i) d i tipo  « ta t t i
co ». E in fine  la vera perla  
del ragionam ento d i M oro: 
« In  ogni caso, l ’eventuale 
ricorso a ta li a rm i è sogget
to alla duplice concorde vo
lontà: de ll’Ita lia  (Parlam en
to e governo) d i im piegarle  
e d i un Paese nucleare di 
m etterle  a disposizione del
l ’Ita lia  ». Se cioè scoppia un 
c o n flitto  e g li USA decidono 
di dare le ogive nucleari e- 
s is ten ti su l te r r ito r io  ita lia 
no alle nostre squadrig lie  
aeree, i l  Parlam ento  « dovrà 
pronunciars i ». Per i l  resto 
M oro si è tr ince ra to  d ie tro  
i l  « segreto m ilita re  ». « I l  
governo non ha nessun ob
b ligo d i r ife r ire  su eventuali 
depositi d i a rm i nucleari su 
te r r ito r io  ita liano  in  m ani 
non ita liane. Anzi è obbligo  
del governo d i tenere segre

te ta li in fo rm az ion i ».
D i fron te  a queste agghiac

c ian ti rive laz ion i che Moro, 
a conferm a delle notizie che 
erano trapelate, ha fa tto , 
l ’on. A licata ha reagito con 
grande energia: « E lla , ono
revole M oro, c i ha confer
m ato che l ’Ita lia  è piena d i 
bombe atom iche. Questo è 
i l  succo del suo discorso e 
d i tu tto  i l  d ib a ttito : l 'I ta lia  
è piena d i bombe a testata 
nucleare americane e per e- 
lim ina re  questa m inaccia a l
l'indipendenza e a lla  sicurez
za del nostro Paese occorre 
che l ’opinione pubblica, che 
la classe operaia, che le 
masse popo la ri si muovano 
un ita riam ente  e sub ito  in un 
grande e possente m ovim en
to d i lo tta . Le a rm i c i sono 
ed è dovere d i ogni uomo 
amante della pace, d i ogni 
dem ocratico, d i ogni ita lia 
no d i m uoversi per m o d ifi
care questa situazione ».

L ’on. A lica ta  ha anche fa t
to  rive lare  l'assurda con
traddiz ione per cu i i l  Par
lam ento verrebbe chiam ato

a decidere solo nel caso che, 
scoppiato un eventuale con
f l i t to ,  g li USA decidessero 
d i m ontare su aerei ita lia n i 
le ogive nucleari. Ma quelle 
squadrig lie  aeree ita liane so
no già oggi addestrate per 
quella eventualità, i l  gover
no ita liano  ha già p ronto  il 
« piano d i in tervento », i l  go
verno ha s tre tto  p a tt i m ilita 
r i  in  questo senso alle spal
le del Parlamento. Chi ha 
autorizzato il governo? M o
ro aveva detto  che « non e- 
siste un problem a d i leg it
t im ità  costituzionale ne ll’a- 
gire per garantire  la sicurez
za del Paese », ma l ’on. A li
cata g li ha risposto: «N o, 
onorevole Moro, la C ostitu
zione non le dà d ir it to  d i 
prendere im pegni d i questa 
natura senza averli sottopo
s ti p rim a a ll’approvazione 
del Parlamento. L ’on. M oro  
r iu n irà  i l Parlamento, per 
decidere, a l m om ento dello  
allarm e? No, i l  Parlam ento  
deve decidere p rim a  e a 
questo proposito  no i prende
remo opportune in iz ia tive  ».

p rv ih  dneh novega leta pa nam 
stopajo pred oči b o lj ko t kda jko 
li  naši p rob lem i, predvsem bo
dočnost Beneške Slovenije, k i je, 
na žalost, med n a jbo lj pasivni
m i p od ro č ji v F u rla n iji in  to re j 
n a jbo lj potrebna pomoči.

Čeprav se je  mnogo govorilo  o 
Beneški S loveniji, posebno ob 
p rilik a h  vo litev, se n i še danes 
njeno ekonomsko in  socialno sta
n je prav nič izbo ljša lo  in  prav 
to nas spravlja  v slabo vo ljo  in  
seveda tu d i spodbuja, da se bo
rim o  za njeno vstajenje tako na 
ekonomskem in  socialnem p o lju  
kakor tud i na ku ltu rnem  in  se
veda tud i za obram bo narodn ih  
pravic, k i so zajamčene v repu
b liš k i ustavi in  posebnem statutu 
avtonomne dežele Furlan ija -Ju lij- 
ska Benečija.

Neustrašno nada lju jem o našo 
borbo za dosego ekonomske ob
nove, k i naj b i se priče la  z raz
vojem  km etijs tva , živinoreje, goz
darstva, ljudskega gradbeništva, 
z gradnjo  in d u s tr ijs k ih  objektov 
in  gostinstvom, da se bo mogel 
o k re p iti turizem , u re d iti cestno 
omrežje in  za jeziti številne hu
dournike.

Za dosego tega preporoda pa 
je  treba na jp rvo  p r ip ra v it i razvo j
n i načrt, da se odprav ijo  even-

( Nadaljevanje na 3. strani)
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u mili M

za lurisnčni razuol 258 mlllionou
Za Beneško Slovenijo samo drobtinica

Pred nedavnim je deželna vlada 
sklenila razdeliti skoraj 258 m ilijo 
nov lir v korist iniciativ, ki stremijo 
da bi ojačile turizem v videmski 
pokrajini. S to vsoto bi se moralo 
valorizirati gostinstvo, športne na
prave, alpinizem in jamarstvo, to 
posebno v Karniji in na desnem 
bregu Tilmenta.

Tako je bilo vključeno v seznam, 
ki ga je sprejela deželna vlada in 
pregledala ustanova « Ente Provin
ciale per il Turismo » (Pokrajinski 
urad za turizem) v Vidmu in po
sebni odbor, ki ga je ustanovila de
žela, financiranje za gradnjo osmih 
novih hotelov, razširitev dveh že 
obstoječih hotelov, gradnja oprem 
za zimski šport, ureditev planin
skih koč, ojačenje gorske pomoči 
itd.

Na vsak način, ne da bi pri tem 
podcenjevali prvi korak dežele za 
potenciranje in razvoj turizma v v i
demski pokrajini, si ne moremo 
kaj, da ne bi obžalovali, ko ugo
tavljamo, da je v zgoraj omenje
nem seznamu le drobtinica pri
spevka za Beneško Slovenijo (13 
milijonov in 300 tisoč lir za uredi
tev Landarske jame in 5 milijonov 
537 tisoč lir za Završke jame v ob
čini Brdo v Terski dolin i), medtem 
ko so dolino Rezije kratkomalo 
spregledali, saj ji niso dali niti 
centezima.

Vendar pa je pričakovati, da de
žela ne bo odlašala, seveda če bo 
pokrajinski urad za turizem iz Vid
ma bolj od blizu presodil realno 
stanje možnosti turističnega raz
voja, z dodelitvijo potrebnih in za
dostnih sredstev tudi Beneški Slo
veniji in dolini Rezije, ki imata tu
di toliko naravnih in zgodovinskih 
privlačnosti.

Iz  Nadiške
ŠPETER OB NADIŽI 

Bilanca za leto 1966 izenačena
Komunski svet, ki se je sestal 

pred novim letom, je na seji med 
drugim sprejel tudi proračun za le
to 1966, ki je izenačen, ne da bi 
b ili primorani prositi posojilo za 
integracijo. Z ozirom na lansko le
to bodo letos davkoplačevalci pla
čali en m ilijon lir več davkov. V 
programu je več javnih del in med 
temi tudi vodovod v Gorenjem in 
Dolenjem Brnasu. Odposlali so tu
di prošnjo za državni kontribut, 
s katerim naj bi se zgradil nov ko
munski sedež, cesta Altovica-Po- 
dar, komunska kanalizacija in 
otroški vrtec v Dolenjem Brnasu.

Ob zaključku so sprejeli prora
čun za šolsko leto 1965/66 komun
skega konvikta v Špetru in sogla
sno sprejeli resolucijo župana, da 
bi vlada vzela potrebne ukrepe za 
sanacijo komunskih bilanc. Na 
istem zasedanju je svet odobril tu
di prispevek furlanski zvezi poli
tičnih deportirancev in prispevek 
za socialno skrbstvo.
DOLENJI BRNAS

Gradnja novega vodovoda
Pred dnevi je komun dal v grad-l 

njo nov vodovod. Za to delo bodo 
potrošili 8 m ilijonov in 500.000 lir, 
ki jih bo dala država. Z deli bodo 
pričeli čim bo vreme ugodno.

NESREČE - Zaradi ledu, ki se je 
naredil pred hišo, je 61 letni pen- 
zijonist Gaetan Koren tako nesreč
no padel, da se je močno udaril 
v glavo in so ga zato morali pe
ljati v bolnico. V bolnico so mo
rali peljati tudi 56 letno Natalijo 
Bernjak, ker je padla in se tudi 
udarila v glavo. Tudi 63 letni An
ton Blazutič iz Koste je padel po

stopnicah in si zlomil desno roko. 
Prvi bo ozdravil v dveh tednih, 
Bernjakova tudi v dveh tednih, Bla
zutič pa v enem mesecu.
ŠTUPCA

Javna razsvetljava
Notranje m inistrstvo je dodelilo 

našemu komunu 200.000 lir kot 
prispevek k stroškom, ki jih je 
vzdržal komun za ojačenje javne 
razsvetljave.

Nagrajena gostilna v Krasu
Upravni svet provincialnega ura

da za turizem je tudi letos razpisal 
natečaj za tiste, ki so izboljšali 
gostinske obrate. Iz Beneške Slo
venije je dobila nagrado 100.000 
lir gostilna Loreta Cosmacini iz 
Krasa.

Mali obmejni promet
Mali obmejni promet je bil me

seca decembra skozi obmejne pre

hode v Beneški Sloveniji zelo ži
vahen, saj so zabeležili res rekord
no število: 68.264 prehodov. Največ 
jih je bilo skozi obmejni blok v 
Štupci in sicer s potnimi listi 
17.204, s prepustnicami pa 48.739. 
Skozi druge obmejne prehode pa 
je bilo takole gibanje: skozi Učjo 
je šlo 286 ljudi, skozi Most na Na
diži v tipanskem komunu 276, sko
zi Polavo pri čeplešišču 516, sko
zi Solarje pri Dreki 382, skozi Mi- 
šček pa 861.

Deželni odbornik Comelli 
v Podbonescu

Pred nedavnim se je vršil v Pod
bonescu sestanek, katerega so se 
udeležili župan, občinski odborni
ki in svetovalci in deželni odbor
nik za kmetijstvo Comelli, da so 
skupaj razpravljali o aplikaciji 
ukrepov, ki jih predvideva deželni 
zakon za javna dela na kmetijskem 
in gozdarskem področju in še prav 
posebej kar zadeva gorsko boni
fikacijo, gradnjo in sistemacijo 
poljskih in občinskih poti ter grad
njo vodovodov.

Iz Krnatske

Izpod Mat

Ì

SOVODNJE
Za razvoj turizma

Komunska administracija je skle
nila, da bo letos napravila vse, kar 
je v njenih močeh, da se bo v 
sovodenjski dolini, in prav poseb
no na Matajurju, razvil turizem. Ko
munski svet je že sprejel sklep, ki 
predvideva davčne olajšave vsem 
tistim , ki bodo kaj ukrenili za raz
voj turizma. Na istem zasedanju je 
komunski svet sprejel tudi načrt 
za gradnjo ceste, ki vodi iz Dole
njega Trčmuna do župne cerkve, 
ki je v gorenjem zaselku in med 
drugim določil tudi nove tarife za 
trošarinski davek.

Zlata medalja
Komunska administracija je de

cembra meseca podelila našemu 
vaščanu Alfredu Blazutiču zlato 
medaljo, kajti kar tri Blazutičeve 
generacije so v komunski službi že 
99 let. Za to priliko se je nalašč 
zbral komunski svet in na koncu 
so priredili tudi priložnostno slav
je.

Bilanca 1965 pasivna
« Cassa Depositi e Prestiti » 

(hranilnica in posojilnica) je dala 
našemu komunu 6 m i l i j o n o v
210.000 lir  posojila za integracijo 
bilance leta 1965, ki je bila defi
citarna.

Smrtna nesreča v Nemčiji
Zelo je pretresla vso našo okoli

co žalostna novica, da je v Stutt
gartu (Nemčija) postal žrtev pro
metne nesreče 21 letni Pio Med
veš. Njegove posmrtne ostanke so 
pripeljali na domače pokopališče 
v spremstvu velike množice ljudi, 
saj je bil rajnki Pio povsod poz
nan kot pošten in dober puob.

NESREČA - Zelo hudo se je po
nesrečil 55 letni Pio Krizetič. Ko 
|je nesel na hrbtu težko breme drv, 
mu je spodletelo na ledeni poti in 
Ije padel. Zlomil si je hrbtenico in 
izato se bo moral zdraviti, če ne 
nastopijo komplikacije, en mesec 
in pol.

Sv. Len
Iz komunske seje

Na zadnjem zasedanju komun
skega sveta, ki se je vršilo sredi 
decembra, so med drugim sprejeli 
proračun za leto 1966 in neko va
riacijo za obračun leta 1965 glede 
prispevka enega milijona lir, ki ga 
je dodelilo notranje m inistrstvo, in 
prevzem 8 milijonov 82.000 lir po
sojila za uravnovešenje bilance za

leto 1965. Odobrili so tudi poseben 
povišek plače uslužbencem in no
vo tarifo trošarinskega davka. Skle
nili so, naj se spet pregleda ko
munsko premoženje in imenovali 
komunsko komisijo za davke in re
vizorje obračuna za leto 1965. Go
vorilo se je tudi o ojačenju vodo
voda v Jagnjedu in o popravilu šo
le v Kosci.

Prometna nesreča
Marko Kjuk se je precej močno 

poškodoval pri prometni nesreči, 
do katere je prišlo v Šenčurju. Ko se 
je peljal z motociklom, je zadel v 
voz drv, ki jih je peljala Angelina 
Venturini iz Ažle, in odletel v ja
rek. Zlomil si je roko in dobil še 
več drugih poškodb.

S r e d n j e
Prispevek za gradnjo ceste

Notranje m inistrstvo je dodelilo 
našemu komunu znesek pol mi
lijona lir kot kontribut za gradnjo 
ceste, ki vodi k župni cerkvi pri 
Sv. Pavlu. Z deli bodo pričeli na 
pomlad, ko bo ugodno vreme.

NESREČA - V čedadsko bolnico 
je moral po prvo pomoč 41 letni 
Ivan Kavčič, ker se je močno ure
zal v roko z nožem. Ozdravil bo v 
desetih dneh.
ČEDAD

Ribiči iz Nadiške doline 
izstopili iz konzorcija

Na občnem zboru športnih rib i
čev levega brega Tilmenta, ki se 
je vršil v Vidmu, so zastopniki 250 
članov « Čedadskega in Nadiške 
doline » izstopili iz konzorcija ri
bičev, ker niso v zvezi našli so
glasja, katerega so upravičeno pri
čakovali. Povedali so tudi, da bo
do ustanovili novo zvezo, ki bo 
nosila ime « Valli del Natisone » 
(Nadiške doline).

Dva milijona za dobrodelne 
namene

•< Cassa di Risparmio » (hranil
nica) iz Vidma je potom svoje f i
liale v Čedadu dala v letu 1965 za 
dobrodelne namene v čedadskemu 
okraju 2 milijona lir  in sicer:
620.000 lir za dobrodelne ustanove 
(ECA), 182.000 lir  za materinske 
šole in otroške vrtce, 170.000 lir 
za šolske patronate, 160.000 za 
kulturne ustanove, 85.000 lir za 
vojaška združenja, 107.000 lir za 
športne ustanove, 620.000 lir šo
lam za nabavo opreme in 56.000 
lir raznim drugim ustanovam.

Zadružni hlevi

V Nemah se je pred kratkim vrši
la na pobudo lokalne zveze živino
rejcev prva razstava, na kateri so 
pokazali najlepše govedi raznih 
vrst.

Poudarjamo dogodek z gotovim 
zadovoljstvom, ker predstavlja ene
ga tolikih poizkusov, s strani di
rektno zainteresiranih in ne za zu
nanje tekmovanje, ki bi tudi moralo 
priti, da bi se tudi na tem področ
ju obnovilo živinorejsko premo
ženje, ki je bilo nekdaj največji v ir 
dohodkov tako za kmete kot za 
splošno gospodarstvo občine.

Res, že v treh letih se je goveji 
prirastek tega področja ne samo 
povečal, ampak se je tudi izboljšal 
zaradi dobre selekcije; in je prav 
to, ki daje s lu titi druge tolažilne 
korake naprej glede obnove živino
rejskega premoženja, ki je bilo za 
časa vojne skoraj popolnoma uni
čeno.

V Torlanu, vasi, ki leži ob vhodu 
v Krnahtsko dolino, so pred nedav
nim postavili temeljni kamen za 
zadružni hlev, podoben kakršnega 
imajo že v Viskorši v tipanski ob
čini in v Roncu v Nadiški dolini. Na 
tem mestu nam ne preostaja dru
gega kot da želimo izgradnjo še 
drugih zadružnih hlevov na vsem 
ozemlju Beneške Slovenije in doli
ne Rezije. Zadružni hlevi bodo brez 
dvoma pripomogli v veliki meri, da 
se bo obnovilo in izboljšalo živino
rejsko premoženje. In to obnavlja
nje bo toliko bolj lahko, če po
krajinski in deželni organi ne bo
do skoparili s potrebnimi finančni
mi prispevki.

B r e z j e
Tragična smrt v potoku

Globoko je vso našo okolico pri
zadela žalostna novica, da se je 
smrtno ponesrečil 52 letni Luigi 
Tomasino iz Brezij. Mož je šel v 
Prosnid in nazaj grede mu je 
spodrsnilo na mostičku čez potok 
Namlen, ki na eni strani ni zavaro
van. Padel je kake tri metre glo
boko, si prebil lobanjo in utonil.

Rajnki Tomasino je bil sezonski 
delavec, a letos ni šel v inozemstvo, 
ker ni bil pri zdravju. Vsi so 
ga spoštovali in imeli radi, ker je 
bil pošten in delaven mož. Zapu
šča v veliki žalosti ženo in 16 let
nega sina.

Ti  p a n a
S povišanjem davkov so izenačili 

bilanco za 1966
Na zadnjem zasedanju komun

skega sveta so med drugim spre
je li tudi proračun za tekoče leto. 
Videlo se je, da so izdatki enaki 
dohodkom; do tega pa so prišli ta
ko, in to prvikrat v zadnjih treh 
letih, da so povišali davke. Ne ve
mo, če so revne družine iz komu
na Tipane, in teh je velika večina, 
privolile v to udobno davčno poli
tiko, ki jo izvajajo njihovi admini
stratorji.

Iz Rezjanske 
doline

Iz komunskega sveta

Na komunskem svetu, ki se je 
sestal pretekli teden, so obravna
vali razna vprašanja. Najprvo so 
razpravljati o finančnem stanju ko
muna in sklenili, da bodo šele 31. 
decembra 1966 vrnili banki iz Mog
gia 10 milijonov lir z obrestmi 7 
odsto iz bilančnih dohodkov. Po
tem so sklenili dati posebno inte-

grativno plačo občinskim uslužben
cem in sicer s 1. januarjem t.l. 
Sprejeli so tudi novo tarifo za tro
šarinski davek in pregledali neka
tere sklepe, ki jih je že prej odo
bril odbor.

Nato je svet sprejel načrt za 
gradnjo poljske poti, ki bo vezala 
Liščeca z Gozdom in bo stala 9 
milijonov 975.000 lir. K tem stro
škom bo videmski inšpektorat za 
kmetijstvo prispeval 7 milijonov
980.000 lir, videmska prefektura 
700 tisoč lir, ostalo (1.295.000) pa 
bo dal komun sam iz rednih dohod
kov.

Nazadnje so razpravljali še o jav
nih delih, ki jih bodo izvedli v le
tošnjem letu in sicer; o gradnji 
vodovoda in kanalizacije v Sv. Ju
riju, o ureditvi ceste, ki vodi v Li
ščeca, o dograditvi šole v Stolbici, 
o asfaltiranju nekaterih komunskih 
cest, o napeljavi centralne kurjave 
na osnovni šoli v Osojanah in Ra- 
venci, o preureditvi komunskega 
sedeža in še o drugem. Ob zaključ
ku so dodelili še komunskemu 
zdravniku posebno nakazilo.

P r a pot no
Kradli so vino

Nekaj dni pred Silvestrovim so 
neznani tatovi udrli v vinsko klet 
Emilije Markič, ki ima gostilno v 
Pojanah. Odnesli so dve pletenki 
vina in ji tako prizadejali 20.000 
lir škode.

POROKA - Poročil se je naš va
ščan bolničar Giordano Sirk z bol
ničarko Emo Bernasconi iz Čeda
da. Prijatelji in znanci jima česti
tajo in želijo dosti sreče v zakonu.

I zgub i l i  smo ve l ikega pr i ja te l ja

L JE RIHARD OREL
Tesno nam je postalo p r i srcu, 

ko smo zvedeli za žalostno novico, 
k i se je  kot b lisk  h itro  razširila  po 
vaseh Beneške Slovenije, da smo 
za vedno izgub ili velikega p rija te 
lja : R iharda Orla. U m rl je dne 12. 
janua rja  v go rišk i bo ln išn ic i v sta
ros ti 85 let.

K do ne b i poznal prijaznega go
spoda R iharda Orla, k i je to lik o 
kra t p rehod il peš podolgem in  po
čez vso našo Beneško Slavenijo? 
B il je  doma iz Prvačine in  b il po 
pok licu  u č ite lj. U čite ljeva l je na 
G oriškem  in  nazadnje tu d i v Hu- 
m inu, pod zavezniško vojaško u- 
pravo pa je b il imenovan za d idak

tičnega ravnate lja  za m irensko  
okrožje. Med fašizmom je b il p re
meščen tu d i on kot d rug i zavedni 
Slovenci v no tran jost Ita lije .

Vse njegovo dolgo ž iv ljen je  je b i
lo posvečeno javnemu delu. Z lasti 
so mu b ili p r i srcu prob lem i Be
neške Slovenje in  je  že leta 1910 
zbral beneške narodne pesmi, k i so 
izšle v L ju b lja n i v okv iru  založni
ške de javnosti Slovenske matice. 
Leta 1949 je izdal tu d i posebno b ro 
šuro o te rsk ih  Slovencih. Ko je ho
d il po naših k ra jih , je zapisal vse 
napeve naših lju d sk ih  pesmi in  ne
katere tu d i uglasbil ko t na p rim e r  
« O j božime, m oje dolince ». O b jav il 
je  tu d i več svo jih  potopisov po raz
nih lis tih , rev ijah  in ko ledarjih .

P oko jn i u č ite lj pa je izredno l ju 
b il tu d i d ijake  iz Beneške Slove
nije , k i so ob iskovali slovenske šo
le v G o ric i in  Trstu. K e r je b il sam 
brez družine je vzdrževal več d ija 
kov iz naših kra jev, m nogim  pa tu 
d i drugače pomagal.

N jegovo ž iv ljen je  in delo bo ostalo 
tesno povezano z ž iv ljen jem  in bor
bo naše narodne skupnosti v Bene
ški S loven iji in na Goriškem. Hva
ležni smo mu za njegovo neu tru 
d ljiv o  delo in  zato ga bomo ohra
n il i  v večnem svetlem spominu. N a j 
mu bo lahka domača zemlja, kate
ro je  vse ž iv ljen je  tako neizmerno 
l ju b il.
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I® zgodovine se učimo

dolina v preteklosti

Znano svetišče na Višarjih, kamor radi hodijo romarji iz vseh treh dežel: Furla
nije, Slovenije in Koroške. Na vrh je speljana žičnica.

KO TIČ EK ZA EM IGRANTE J
== = = =    —  —  #

BELG IJA

Nov sporazum za italijanske
emigrante

Kanalska
Ljudje in kraji v Kanalski dolini so 

nam vedno bližji, čeprav jih  ne obiskuje
mo tako pogosto kakor poleti, Vsakokrat, 
kadar smo prišli k njim, smo odkrili kaj 
novega in poizvedeli kaj nenavadnega, 
še največ od starejših domačinov, Nekoč 
so nam bile njihove vasice skoraj nez
nane, prebivalci odtujeni, a v zadnjih le
tih nas zanimajo vse njih prilike in smo 
se že tako spoznali, da je oddaljenost 
med njim i in nami vedno krajša. Iz zem- 
Ijepisja Kanalske doline, lahko rečemo, 
da smo dobro prestali izpite, ne toliko 
iz njene zgodovine. Navržemo danes sa
mo nekaj zgodovinskih drobtinic.

Vsa Kanalska dolina s Trbižem vred 
leži na zgodovinskih tleh, videla je voj
ne in mirne časo, po njej so prihajala 
in odhajala vojna krdela raznih narodov. 
Zgodovinopisci navajajo, da so si Ilir i in 
Kelti u tira li pot skozi neprodirne gozdo
ve in še divje doline. (V Mrzli vodi so 
našli kamnato sekiro iz zelenega por
t ir ja ).

Dalje omenjajo, da so šle mimo Kanal
ske doline tudi rimske kohorte in legije 
in da so pri Žabnicah utrd ile svoje tabo
rišče, Lariz imenovano. Neke najdbe (rim 
ski denar, rimski kamni) naj bi pričale 
o pohodu Rimljanov skozi Kanalsko do li
no.

Pri vseh teh ugotavljanjih in ugibanjih 
drži pa le to dejstvo, da so v 6. sto le tju 
— kakor trd ijo  nemški v iri sami —  Slo
venci zasedli vse planine in hoste in rav
nine v Kanalski dolin i in jo kot poljedel
ci, planšarji obljudili te r jo ku ltiv ira li. V 
tem zapadnem kotu koroške dežele je 
ostalo slovensko prebivalstvo čisto, enot
no do 15. s to le tja brez najmanjše pri
mesi druge narodnosti.

BAMBERŠKO GOSPODSTVO

Že za časa oglejskih patriarhov je Ka
nalska dolina odprla trgovino med jugom 
in severom. Marsikatera trgovska karava
na se je pomikala po nevarnih poteh 
med Akvile jo in Virunum (Gospo Sveto). 
Ko je cesar Henrik II, ustanovil leta 1006. 
Bamberško škofijo, ji je poleg to lik ih  fev
dov dodedil še Trbiško gospodstvo, celo 
Kanalsko dolino in svinčene rudnike v 
Rajblju. Tako so kanalski Slovenci za več
stoletno dobo priš li pod Bamberško go
spodstvo.

Bamberška gospoda, ki so ji b ili mali 
Slovenci še nedorasli, je kmalu najela 
bližnje furlanske italijanske delavce, jih 
naselila v vsrednjih krajih, v Naborjetu, 
Trbižu in Rajbelju. Slovenci so se trdo
vratno držali svoje rodne grude, go jili po
ljedelstvo in planšarstvo in se zasidrali v 
dveh glavnih slovenskih postojankah, v 
Žabnicah in v Ukvah. Leta 1399. je bil 
Trbiž — po najdeni izvirni lis tin i —  ma
la, a čistoslovenska vas. Istega leta je 
barberški škof A lbert že ustanovil samo
stojno župnijo v Trbižu in kmalu potem 
tudi posvetil cerkev sv. Petra. Trbiž je 
počasi postal glavni kraj, sedež gozdarske 
uprave z gozdarskim mojstrom na čelu, 
ki mu je bil podrejen tudi tršk i « rih te r » 
iz Naborjeta. Pri nastajanju obeh teh t r 
gov, obenem jezikovnih otokov so Slo
venci več ali manj stali ob strani in va
rovali svojo posest « na gruntu » kot naj
boljšo in najbolj sigurno lastnino. Fur-

tualne te rito ria lne  neuravnoveše
nosti, izboljša razdelitev dohod
kov in  rea liz ira  zadostna dejav
nost, ka r zadeva gradbeniški sek
to r: tovarne, hotele, šole, otroške 
vrtce, ceste, mostove in  seveda 
tud i gradnje lju d s k ih  hiš, da se 
pomaga na jrevne jš im  družinam , 
k i še danes žive v nehig ijenskih  
in  nezadostnih p ros to rih .

Treba b i b ilo  to re j sestaviti 
organski načrt za ekonom ski raz
vo j, načrt za uresničitev katere
ga b i m orale skrbe ti dežela in  
država s posebnim i p rispevki, da 
b i se končno m ogli doseči dolo
čeni ekonom ski in  socia lni c i l j i  
že jasno in d iv idua liz iran i in  neo- 
d la š ljiv i ko t na p rim e r ustvaritev 
nekaterih  tovarn (tovarne za po
hištvo, cementarne, tovarne za 
predelavo in  konserviran je  sadja 
itd .) , k je r  b i se zaposlila vsa 
delovna sila in  odprav ila  em igra
cija, zaradi katere se ka r naprej 
spraznujejo slovenske vasi in  za
selki. E m ig rac ija  p ripom ore, na 
žalost, ne samo da se ru š ijo  d ru 
žine, ampak tu d i naša narodna 
skupnost; in  prav zato, da bomo 
to p repreč ili, je  treba v Beneški 
S loveniji, d o lin i Rezije in  drug ih  
gorskih in  g ričev itih  predelih  
F u rlan ije  p riče ti u s tva rja ti baze

lanske - italijanske male delavske nasel
bine niso mogle vztrajati za daljšo dobo, 
kajti Bamberžani so že naseljevali in šči
t i l i  nemške koloniste in jim  dajali pred
nost v strokovnem delu. Furlanski Ita lija
ni, ki so dali ime krajem kakor Malbor- 
ghetto, Pontebba, morda tudi Tarvisio 
(« Tre vie »), to re j samo tam, kjer so bili 
začasno zaposleni, so se povrnili in umak
nili za Pontebo. Trbiž je od 15. stoletja 
dalje veljal v avstrijski s ta tis tik i že kot 
nemški industrijski kraj in kot jezikovni 
otok na slovenskem ozemlju. Okoliški 
Slovenci so se z naravnim nagonom krep
ko upirali vsiljivem u nemškemu življu, 
da se je ta mogel ustaviti le v trgu, v to 
varni in v rudniku.

Dne 26. ju lija  1478, so iz Gorice čez 
Predil pridrveli Turki do Trbiža in pre
gnali Ortenburškega grofa.

Drugič so Turki leta 1492. prihrum eli 
in Savske doline, oplenili in požgali vasi 
ter upepelili Trbiž.

KAKŠNO BLAGOSTANJE?

Ko so ti časi groze in strahu šli mimo, 
je nastopila daljša mirna doba. Dežela se 
je pomirila pred zunanjimi sovražniki in

ČENTA
Smrtna nesreča na božični večer

Proti večeru, na dan pred boži
čem, je prišlo v Pradandonsu, na 
cesti, ki vodi iz Nem proti Čenti,

za dejansko in  h itro  ekonomsko 
in  socialno obnovo.

Ne smemo pozabiti, da je  em i
gracija  v Beneški S loven iji so
cialen po jav in  da je  zato izredno 
težak problem ; to  nam  p o tr ju je jo  
u radn i poda tk i raznih š te tij, k i 
sama po sebi z go lim i številkam i 
p rikazu je jo  zelo dram atično s li
ko: od doma je  po svetu 90 odsto 
delovne sile na povprečno p reb i
valstvo, vštevši otroke, žene in  
starčke pa 40 do 50 odsto.

Ne b i sm eli več slišati, da je 
em igracija  tra d ic ija  a li potreba. 
« T rad ic ija  », ke r se ponavlja  že 
desetletja, « potreba », ke r nihče 
ne odhaja rad. In  zato, na podla
gi takega m odrovanja, em igra
c ija  n i sm atrana samo za social
n i pojav, ampak tud i ko t narav
n i pojav.

Od m nogih se namreč še sliši: 
« m o j s ta ri oče je em ig rira l, m o j 
oče je  em ig rira l in  em ig rira l bom  
tud i jaz» . G labol spregati spre
gajo o troc i. N i j ih  naučila v šoli 
uč ite ljica , naučilo  j ih  je  ž iv ljen je .

K a j se vam sedaj ne zdi, da se 
bo m oralo vse sprem eniti v naših 
dolinah, začenši z zagotovilom, 
da si bodo m ogli vsi zaslužiti 
k ru h  na _dom ačih tleh in  z n jim  
enotnost družine in  naše narod
nostne skupnosti same?

skozi tr i stoletja se je opomogla in dvig
nila na višjo stopnjo kulture. A li vse to 
blagostanje, ki ga navajajo koroški leto- 
pisci in ki je traja lo do sredi 16. stoletja, 
so uživali Bamberžani sami in njihovi 
nemški doseljeniki. Uživala je to blago
stanje lahko industrija, rudnik, železarna, 
a slovensko ljudstvo je tej tu ji gospodi 
hlapčevalo brez svoje besede in brez pra
vice v javnosti. To blagostanje se je rodi
lo iz slovenske zemlje, iz slovenskih host, 
iz slovenskih rudnikov, a ljudstvu sloven
skemu ni hasnilo, ga ni podprlo —  slu
žilo je le državi in cerkvi, ne pa ljudstvu.

Bamberško gospodstvo, ki je imelo v 
avstrijskem  fevdalstvu že mnogo odkritih 
nasprotnikov, je začelo počasi upadati in 
ton iti k svojemu koncu. A li, če je Kanal
ska dolina izgubila cerkvenega gospoda, 
je dobila sedaj cesarskega. L. 1675. se je 
cesar Leopold uprl bamberškemu samo- 
vlastništvu, te j državi v državi, da so se 
Bamberžani umaknili in potuhnili. Dežel
ni stanovi so priznali cesarja za svojega 
vrhovnega poglavarja. Po letu 1759. so 
zapadla bamberška posestva na Koroškem 
in tako tudi Trbiško gospodstvo.

do smrtne nesreče. Dva motoci
klista, 24 letni Rizzieri Vidoni in 
18 letni Mario Sommaro, oba do
ma iz Smrdeče, sta do smrti po
vozila 75 letnega upokojenca Gue- 
rina Morganteja iz Molinisa, ki je 
v tistem času šel po desni strani 
ceste. Nesrečni mož je pri inciden
tu dobil pretres možganov, zlom 
desne noge in še več drugih po
škodb. Motociklista sta dobila le 
lažje poškodbe, ozdravljive v dveh 
tednih.

DREKA
Komunska seja

Komunski svet je na svojem zad
njem zasedanju med drugim spre
jel pravilnik za izvajanje brivskega 
in frizerskega poklica, novo tarifo 
trošarinskega davka za leto 1966, 
nakup hišice, ki jo je delovni kan- 
tir  zgradil v Pačuhu in obračun za 
leto 1964.

NABORJET
Smrtna kosa

Po dveh mesecih hudega trp lje 
nja je umrl bivši naborješki župan 
Vito Vuerich, ki se je ponesrečil 
v gozdu pri sekanju drevja v oko
lici Ovčje vesi. Mož je bil poznan 
daleč naokoli ne samo kot dober 
občinski administrator, ampak tu
di kot dober delavec, kar je doka
zal tudi njegov veličasten pogreb, 
katerega se je udeležila vsa vas 
in nešteti prijatelji iz okoliških 
krajev, kakor tudi zastopniki obči
ne s svojim praporom, zastopstvo 
lokalne sekcije krvodajalcev in 
vrsta voditeljev in delavcev hi- 
droelektrične družbe «Val Canale» 
(Kanalska dolina), pri kateri je bil 
pokojni zaposlen več kot 20 let.

MAŽEROLE - K zadnjemu počitku 
smo spremili Giacinta Makoriča, 
ki je bil občinski odbornik. Pogre
ba se je udeležila vsa vas in za
stopniki tavorjanske občine. Bil je 
pošten mož in zato ga bomo ohra
nili v svetlem spominu.

Nač dop isn ik iz B ru x lja  nam 
je  sporočil, da je  Belgija  za Švi
co država, k i im a največ ita lija n 
sk ih  delavcev in  sicer 80.000. če 
pa prište jem o še n jihove  d ruž in 
ske člane, k i so se p ris e lili v Bel
g ijo , naraste to število na 220.000 
(narašča vsako leto za p rib ližno  
8 tisoč oseb).

Iz tega vidnega naraščanja m o
remo sklepati, da so se v B e lg iji 
možnosti dela izboljšale. Medtem 
ko je  b ila  leta 1954 večina ita 
lijan sk ih  em igrantov zaposlena v 
prem ogovih ru d n ik ih , danes n i 
več mnogo tak ih , k i se zaposlijo 
ko t ru d a r ji. V e lik  del delavcev 
najde zaposlitev v raznih indu
s trija h : v železarnah, te ks tiln i in 
d u s tr iji, v -gradbeništvu, mnogi 
pa tud i v hotelih.

N i dolgo od tega, da je  m in i
ster S torch i pregledal skupno z

Izšel je slovenski 
izseljenski koledar 

1966
Izšel je SLOVENSKI IZSELJENSKI 

KOLEDAR 1966! Knjiga je zanimiva in 
lepo opremljena. Na 280 straneh in s 
160 fotografijam i predstavlja ljudem, 
ki živijo v inozemstvu, politično, go
spodarsko in kulturno življenje v Slo
veniji in Jugoslaviji. V njem pa so tu
di dragoceni in zgodovinsko pomemb
ni zapisi izseljencev samih. Na ovitku 
Koledarja sta dve barvni fo togra fiji - 
Bohinj in nočni posnetek Ljubljane. 
Koledarski del prinaša ženitvovanjske 
običaje na Slovenskem z barvnimi 
ilustracijam i akad. slikarja Marjana 
Tršarja.

Naročite ga čimprej pri Slovenski 
izseljenski matici, Ljubljana, Cankarje
va 1/11., ki vam ga tudi lahko pošlje 
na želeni naslov. Cena koledarja je 
3.750 dinarjev ali 2.000 Lit. Koledar 
je na razpolago tudi v Tržaški knjigar
ni v Trstu.

odgovornim i belgijske vlade šte
vilne v id ike  em igrantske situa
cije  in  potem  so skupaj do ločili, 
da bodo nadaljevali stike, da b i 
p r iš li do sporazuma, k i b i šč itil 
ita lijanske  em igrante in  n jihove 
ž iv ljen jske  pogoje v B e lg iji. Zad
n ji ita lijansko-be lg ijsk i spora
zum. je  iz leta 1954 in  se tiče sa
mo rudarskega sekto rja  in  samo 
decembra 1963 leta so spre je li v 
B e lg iji zakon, k i je  v k lju č il s ili- 
kozo - bolezen, k i jo  dob ijo  ru 
d a r ji p r i delu - med profesional
ne bolezni in  predvideva ustano
vitev posebnega fonda za bolne 
delavce.

V be lg ijsk ih  prem ogovih baze
n ih  je  sedaj zaposlenih 16 tisoč 
ita lija n sk ih  delavcev, a m nogi od 
n jih  p ros ijo , da b i se m og li kva
l if ic ira t i in  se potem  zaposliti v 
d rug ih  sekto rjih , k a jt i izgleda, da 
bodo zaprli več rudn ikov in  ru 
d a r ji se boje osta ti brez zapo
slitve.

ŠVICA
Novi ukrepi za tujo delovno silo

Zvedeli smo, da bodo uved li v 
helvetski konfederaciji zopet no
ve omejevalne ukrepe za tu jo  
delovno silo.

T okra t je  konfederacija  švicar
skih uradnikov, k i v svojem l i 
stu, k i ga izda ja jo  v Zurichu, zah
teva novo redukc ijo  tu j ih  delav
cev, k i so zaposleni v  Švici.

O dpustiti b i m o ra li 5 odsto 
tu je  delovne sile v vseh delovnih 
sekto rjih , izvzemši p r i svobodnih 
p ok lic ih  in  p r i pomožnem osebju 
v bolnicah, katere Švica zelo po
trebu je .

Ta novica prav gotovo n i raz
veselila ita lijanske  emigrante, k i 
pa vseeno upajo, da ne bo p riš lo  
do tega, posebno tis ti, k i ž iv ijo  v 
Švici k o t « tu jc i podvrženi kon
t ro l i » ( s tran ie ri soggetti a con
tro llo ) .

Po u radn ih  s ta tis tikah  je  b ilo  
v Švici 1962 leta 454 tisoč ita 
lija n sk ih  em igrantov, 472 tisoč

leta 1963, 472 tisoč leto 1964 in  
448 tisoč lansko leto po omejeval
n ih  ukrepih .

Vsekakor se zdi, da je  p ris o t
nost ita lijanske  delovne sile v 
večini in d u s tr ijs k ih  sek to rjih  
neobhodno potrebna. Samo v 
gradbeništvu je  147 tisoč ita lija n 
sk ih  delavcev na 168 tisoč tujcev, 
medtem ko j ih  je  zaposlenih v 
kovinski in d u s tr ij i 39.000, v d ru 
gih in d u s tr ija h  pa 33.000.

V letu 1965 pošiljke emigrantov 
narastle

V  letu 1965 (n is ta  všteta mesec 
november in  december) so ita li
jansk i em igranti posla li domov 
343,7 m ilija rd  z 58,2 m il ija rd  p r i
rastka z ozirom  na 285,5 m ilija rd  
v istem  času leta 1964. Očitno za- 
v is i to naraščanje iz dejstva, da 
je  b ila  v I ta l i j i  zaposlenost m an j
ša in  je  dosti delavcev odšlo v 
inozemstvo za zaslužkom, največ 
v Zapadno Nem čijo.

Meseca ok tob ra  leta 1963 so 
znašale poš iljke  em igrantov 274,5 
m ilija rd  in  so se leta 1964 pove
čale za 11 m ilija rd , ka r pomeni 
za 4 odsto.
Il l l l l l l l l l l l l i l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l

Druge kratke novice
AHTEN - Hidrauličar Luciano 

Croatto, star 24 let, se je po nesre
či obstrelil, ko je č is til svojo avto
matično postolo. Strel ga je zadel 
v levo roko in mu jo hudo poško
doval. Ozdravil bo v treh tednih.

SV. LENART - Hranilnica in po
sojilnica (Cassa Depositi e Presti
ti) je sporočila na komun, da je 
odobrila posojilo za 3 in pol m ilijo 
ne lir, s katerim bodo ojačili jav
no razsvetljavo.

ČEDAD - Že drugič so okradli 
gostilno na čedadskem kolodvoru. 
To pot so ukradli samo cigarete za 
vrednost 30.000 lir. Da so prišli v 
gostilno, so vdrli skozi okno, ki je 
obrnjeno proti kolodvoru.

NEME - Poročil se je naš vaščan 
delavec Giancarlo Maranzano z do
mačinko p letiljo  Rosanno Comelli 
in zidarski asistent Dario Manzoc- 
co z uradnico Assunto Matarazzo 
iz Rima.

Prispevajmo za 
Gregorčičev muzej
Letos bo poteklo šestdeset let, kar 

je umrl slovenski pesnik Simon Gre
gorčič iz Vršnega pri Kobaridu. Ob tej 
priliki naj bi se realizirala že davna 
želja Slovencev tu in onkraj meje, da 
se Gregorčičeva spominska zbirka, ki 
trenutno pesnika skromno raprezentira 
na njegovem rojstnem domu, izpre- 
meni v pesnikov muzej. Potreba je za
to hišo odkupiti od sedanjih lastnikov 
te r jo notranje primerno urediti po mu
zejski in spomeniškovarstveni plati. 
Prav v tem času so priprave organi
zacijsko dozorele in pričelo se je pri
stopati k uresničanju zamisli, katere 
nujnost mora ob Gregorčičevem pesni
škem liku čutiti sleherni Slovenec, 
saj je Gregorčič bard naroda, njegova 
dela pa ljudsko premoženje.

Organizatorji so že zbrali nekaj sred
stev, ki naj bi se uporabila za odkup 
stavbe in za njeno preureditev. Ven
da.' vse to ni dovolj, potreba je večja 
in denar se že zbira v obliki prosto
voljnih prispevkov pri posebnem od
boru v Tolminu. Odkup in obnova Gre
gorčičeve rojstne hiše ter pesnikov 
spominski muzej mora postati vseslo
venska potreba. Zato se združimo vsi 
v tej skupni kulturni akciji, sedelujmo 
po naših močeh, da zagotovimo pesni
ku trajen spomenik, ki bo obenem tu
di spomenik prizadetosti našega odno
sa do človeka, čigar ime je simbol 
tudi našega narodnega življenja.

Zbirajmo sredstva, organizirajmo na
biralne akcije in sadove naših priza
devanj sporočajmo organizatorjem: ob
čini v Tolminu, Goriškemu muzeju (No
va Gorica) ali Zavodu za spomeniško 
varstvo Gorica (Nova Gorica).

Proslava jubileja bo skupaj z otvo
ritvijo spominskega muzeja v poznem 
poletju 1966. Takrat se zberimo na 
Vršnem pri Kobaridu v čim večjem 
številu in proslavimo velikega sloven
skega pesnika Simona Gregorčiča.

u m  m i m i  l u n i n i m  m i n i l  i m u n i m i  i l l u m i n i l i  l im i l i  i i i i i i i i i i  m  n i n n i m i  m u n i i  n i n n i m i  m  n i n n i l i  n i n n i m i  m u n i i  i l l u m i n i l i

V letu 1960 globlje
proučiti vse probleme

I »  «  •  I
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BISOGNA FERMARE LA GUERRA 
NEL VIETNAM

La guerra che da tempo infu
ria nel Vietnam, e che viene 
condotta con forze m ilitari sem
pre maggiori dagli Stati Uniti 
d’America, comincia a preoccu
pare anche quelle persone e 
quegli Stati che fino a poco 
tempo fa dichiaravano di tro 
varsi d ’accordo circa gli scopi 
per i quali gli americani hanno 
iniziato, condotto e continuano 
a condurre (hanno sul piede di 
guerra attualmente nel Paese a- 
siatico ormai più di duecento- 
mila uomini più le forze de ll’aria 
e della marina) la guerra non 
solo contro i patrioti del V iet
nam del Sud ma anche contro il 
Vietnam del Nord.

Circa questa sporca guerra, il 
sen. americano dellTdaho, Frank 
Church, ha detto: « Gli Stati U- 
niti ncn devono essere i poli
ziotti o i pompieri del mondo ».

Sempre in merito al grave 
conflitto asiatico un gruppo di 
quarantasei autorevoli esponen
ti dell'arte e della cultura della 
Europa occidentale ha reso pub
blica una dichiarazione che è 
nello stesso tempo una forte 
protesta contro il conflitto  e un 
appello per una soluzione paci
fica che riporti pace e libertà 
nel martoriato Paese del sud-est 
asiatico.

Questa è la dichiarazione: 
« Noi sottoscritti scrittori, p itto
ri, scultori, architetti, musicisti, 
registi e attori del teatro e del 
cinema, cittadini de ll’Europa oc
cidentale; inorrid iti dalla conti
nuazione e dalla sempre cre
scente crudeltà della guerra nel 
Vietnam; avendo coscienza del
la morte, delle mutilazioni e del
la miseria che sono in flitte  a 
uomini, donne e bambini; preoc
cupati dal pericolo crescente 
che la guerra possa estendersi 
ai Paesi vicini e al mondo inte
ro; pensiamo che i negoziati 
siano l ’unico mezzo per rag
giungere ciò che il Presidente 
Johnson ha dichiarato essere la 
meta di una soluzione pacifica, 
soluzione che a nostro avviso 
deve avere come base gli accor
di di Ginevra del 1954, con ciò 
assicurando un governo vera
mente rappresentativo dei desi
deri del popolo vietnamita; con
vinti che condizione di qualsiasi 
negoziato è la cessazione dei 
bombardamenti sul Vietnam del 
Nord e il riconoscimento del 
Fronte Nazionale di Liberazione 
come interlocutore di pieno di
ritto ; chiediamo ai nostri rispet
tiv i governi di fare tutto ciò che 
è in loro potere per promuovere 
trattative di pace su questa ba
se ».

Tra i firmatari figurano Jean 
Paul Sartre, Simone De Beau
voir, Nancy M itford, Heinrich 
Boll, Guenther Grass, Peter Hall 
nonché Michelangelo Antonioni, 
Giacomo Manzù, Lorenza Maz
zetti, Francesco Rosi, Ignazio Si- 
Ione, Cesare Zavattini e Alber
to Moravia.

P E N S A R E  ALLE Y O SI ItN: V A LLI

Interessarsi a fondo nel 1966
La N la via Friulana e la Val Resia figurano tra le aree piti depresse - Fvitlente e urgente la 
necessità «li dare inizio ad un piano generale di rinascita econom ica - Dare la precedenza 
a ll’agricoltura, al ripopolamento del patrim onio zootecnico, alle costruzioni inilustriali e al
berghiere per favorire lo sviluppo turistico nonché alla sistem azione della rete stradale

Siamo da poco entra ti nel ciclo del 
nuovo anno, di questo 1966 che —  alla 
mezzanotte del 1965, nel consueto clima 
festoso che contraddistingue la fine di un 
anno e la nascita di uno nuovo —  tu tti, 
noi compresi, si sono augurati meno 
preoccupato e pieno di rischi, e purtrop
po generoso di avvenimenti tragic i, di 
quello che ci abbiamo lasciati alle spal
le appena quindici giorni fa.

Naturalmente noi ci troviamo d ’accordo 
perchè sotto ogni latitudine tu tto  abbia 
a prendere una piega m igliore —  ed in i- 
specie nei riguardi di quel meraviglioso 
traguardo che è la pace, indubbiamente 
il più grande bene deH’umanità —  ma, 
a questo punto, ci sia permesso di sen
tirc i più vicino alle cose nostre; e non 
per gretto egoismo ma soltanto per quel
l'immenso e ind is tru ttib ile  amore che ci 
lega alle nostre orig in i e alle nostre tra 
dizioni storiche e cultura li di cui ci sen
tiamo orgogliosi e perchè, soprattutto, 
guardiamo e pensiamo a ll’avvenire della 
Slavia Friulana e della Val Resia che f i 
gurano, purtroppo, tra le aree più depres
se e quindi più desolanti e bisognevoli 
di assistenza della Provincia di Udine.

Ebbene, malgrado molte voci, specie in 
occasione di tornei e lettora li, si siano 
levate in favore delie due citate dere
litte , Slavia Friulana e Val Resia, ancora 
oggi le loro condizioni economiche e so
ciali, specie della prima nominata, non 
risultano affatto m igliorate; ed è appunto 
tale precaria situazione che, o ltre  a rat
tris ta rc i, ci preoccupa e che, naturalmen
te, ci sprona a continuare con maggior 
lena la battaglia per la loro elevazione, 
sia sul piano economico e sociale che su 
quello culturale, nonché per la tutela e la 
difesa dei d ir itt i etn ici e lingu is tic i san
c iti dalla Carta Costituzionale della Re
pubblica italiana fondata sul lavoro e dal
l'a rtico lo  3 dello Statuto Speciale della 
Regione Friuli-Venezia Giulia.
E continuiamo im perterriti la nostra bat

taglia, sostenuti come sempre da tu tti i 
c ittad in i di parlata slovena della Provin
cia di Udine, riaffermando l'assoluta ur
genza di dare inizio ad un piano generale 
di rinascita economica in cui abbiano po
s ti di rilievo, epperciò di precedenza, 
l'agricoltura, il ripopolamento del patri
monio zootecnico e boschivo, l ’edilizia 
popolare e scolastica, le costruzioni in
dustria li e alberghiere per favorire lo 
sviluppo tu ris tico , nonché la sistemazio
ne e l'ampliamento della rete stradale 
e l'arginatura dei numerosi corsi d ’acqua.

Ci perm ettiam o suggerire che per af
frontare nel suo insieme quello che si 
può defin ire il programma di rinnovamen
to, o meglio di rinascita, della Slavia 
Friulana e della Val Resia, sia quello di 
approntare un consono « Piano di svilup
po » tendente al raggiungimento di una 
piena ed e ffic ien te  utilizzazione delle r i
sorse, intese anche come forza di lavo
ro, alla eliminazione degli eventuali squi
libri te rr ito ria li, al m iglioram ento della 
distribuzione dei redditi, alla realizzazio
ne dei servizi sociali e ad un'organica 
e suffic iente a ttiv ità  per quanto concer
ne ii settore edilizio: fabbriche, alberghi, 
scuole, asili, strade, ponti ma con asso
luta precedenza per l'ediliz ia popolare in 
modo da venire incontro alle fam iglie più 
povere e che ancora vivono in abitazio
ni antigieniche e insuffic ienti e nella 
maggior parte dei casi pericolanti.

Si tratta cioè di redigere un piano or
ganico di sviluppo economico, piano che 
dovrebbe finanziarsi sul bilancio regionale 
e anche provinciale e con il contributo 
speciale dello Stato al fine appunto di 
conseguire determ inati ob ie ttiv i economi
ci e sociali già chiaramente individuati e 
indilazionabili come ad esempio la crea

zione, specie nei te rrito ri più adatti del
la Slavia Friulana, di taluni tip i di fab
briche (m ob ilific i, cem entific i, stabilim en
ti per la lavorazione e la conservazione 
delle fru tta , stabilim enti per la lavora
zione del castagno) con cui favorire la 
massima occupazione e la conseguente 
liquidazione del fenomeno em igratorio 
che continua a spopolare paesi e bor
gate.

Senza dubbio sviluppando le a ttiv ità  
economiche e sociali di primaria impor
tanza, con il conseguente m iglioramento 
del reddito ne deriverà l'arresto ed il 
progressivo riassorbimento e stabilizza
zione in loco delle forze valide di lavoro 
che attualmente sono costrette a em i
grare.

L'emigrazione! Essa contribuisce, pur
troppo, a sfaldare non solo le fam iglio 
ma anche la nostra Comunità; ed appun
to per evitare ciò, nella Slavia Friulana e 
nelia Val Resia, e così dicasi anche per 
a ltri te rr ito ri montani e pedemontani del
la Provincia di Udine, bisogna darsi subi
to da fare per creare le basi per una et

ri. Ed ecco perchè, in base a questi ra
gionamenti, l'emigrazione non viene con
siderata soltanto come un fa tto  sociale 
ma anche come un fenomeno naturale.

Si sente in fa tti ancora dire da molti: 
« Mio nonno emigrò, mio padre emigrò, 
io emigrerò ». Il verbo coniugare viene 
coniugato dai bambini. Non l'hanno impa

rato a scuola, dalla Maestra. L’ha inse
gnato loro la vita.

Non vi sembra quindi ora che tu tto  
abbia a cambiare nelle nostre valli e nel
le nostre convalli, a cominciare con ave
re garantito il pane in casa e con esso 
l ’unità della fam iglia e della stessa Co
munità?

im i ranno m i o
■ imo MacunHMB a  KiMtera

Dal primo febbraio p.v., in 
seguito ai nuovi accordi per il 
piccolo traffico di frontiera 
italo-jugoslavo, sarà rilasciato 
il nuovo « Documento di Tran
sito triennale » che comprende 
l ’ autorizzazione per quattro 
viaggi mensili e le autorizza
zioni per un numero illimitato 
di viaggi determinati da moti
vi professionali permanenti e 
da motivi agricoli permanenti, 
nonché il nuovo « Documento 
di Transito annuale » che com
prende invece l’autorizzazione 
per un numero illimitato di 
viaggi dovuti a motivo di im
piego o di lavoro non agricolo 
e le autorizzazioni per lavori 
agricoli stagionali.

Si avverte che con la do
manda di rinnovo del nuovo 
documento di transito trienna
le dovrà essere restituito alla 
Questura di Udine il lasciapas
sare vecchio, quello cioè sca
duto e che quindi ha perduto 
ogni validità.

Veduta del villaggio montano di Podvrata in Comune di Faedis, da dove sono emi
grati all’estero oltre la metà dei suoi abitanti
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R U 8 R I C A »  f R A M O :

Altro giro di vile io svizzero 
contro la oianodopera straniera ?

fe ttiva  e rapida rinascita economica e so
ciale.

Non bisogna dim enticare che nella 
Slavia Friulana e nella Val Resia l ’em i
grazione costitu isce un fa tto  sociale di 
eccezionale ampiezza, e quindi di eviden
te gravità; e ce lo confermano i dati 
u ffic ia li re lativ i ai vari censimenti che di 
per sè, con le nude c ifre, formano un 
quadro estremamente drammatico; nella 
maggioranza dei casi la popolazione vali
da emigrata rasenta il 95 per cento e 
sulla popolazione totale, compresi quindi 
bambini, donne e vecchi, il 50-60 per cen
to.

Bisogna non più sentire a dire che em i
grazione è uguale a tradizione e a dolo
rosa necessità. « Tradizione » perchè essa 
avviene da molti e m olti decenni, « ne
cessità » perchè nessuno parte volen tie

Secondo quanto ci rife risce il nostro 
corrispondente da Berna, nella Confede
razione elvetica si penserebbe di porre 
in atto altre misure restrittive  in ogni 
settore nei riguardi della manodopera 
straniera.

Questa volta è la Federazione degli 
impiegati svizzeri che nel suo ultim o bol
le ttino pubblicato a Zurigo chiede una 
nuova riduzione d e ll’e ffe ttivo  dei lavora
tori stranieri residenti nella Confedera
zione.

Pertanto tale riduzione di manodopera 
straniera dovrebbe essere praticata nella 
misura del cinque per cento in ogni cam
po di lavoro, eccezion fatta per le pro
fessioni liberali e per il personale ausi
liario degli is titu ti di medicina di cui la 
Svizzera ha grande bisogno.

Tia gli emigranti italiani naturalmente 
la notizia di possibili nuove restrizioni 
non ha fatto certo piacere. Essi comun
que confidano che non si arriv i a tanto, 
e in questo modo si mettono un po' in 
pace il cuore specie quelli che vi dimo
rano in Svizzera in qualità di « stranieri 
soggetti a contro llo ».

Secondo le sta tistiche u ffic ia li nella 
Confederazione elvetica di em igranti ita 
liani ve n'erano: 454 mila nel 1962, 472 
mila nel 1963, 474 mila nel 1964 e 448

mila nello scorso anno dopo l'operazione 
restrittiva. Tuttavia la presenza di mano
dopera italiana sembra indispensabile nei 
maggiori settori industria li. Nella sola e- 
dilizia 147 mila sono i lavoratori italiani 
su un totale di 168 mila stranieri, mentre 
nella metalmeccanica risultano occupati 
39 mila e nel settore abbigliamento 33 
mila.

AMIMI.1965
in rimesse degli emigrami
Nel 1965, esclusi i mesi di novembre 

e dicembre, le rimesse degli emigranti 
risultano di 343,7 m iliard i con un incre
mento di 58,2 m iliard i rispetto ai 285,4 
m iliard i del corrispondente periodo del 
1964, pari cioè al 20,4 per cento. Eviden
temente tale aumento di rimesse ha di
peso dal fa tto  che la sensibile disoccu
pazione in Italia ha prodotto un aumento 
d e ll’esodo dei lavoratori d ire tti per la 
maggior parte nella Germania di Bonn.

A ll'o ttobre  del 1963 le rimesse degli 
em igranti erano state di 274,5 m iliardi 
per cui alla stessa data d e ll’anno seguen
te si è constatato un aumento di 11 m i
liardi, pari al 4 per cento.
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Dove si devono puntare gli occhi

SLAVIA FRIULAIM E VAI DESIA
Denominazione, limili e divisioni delle l’realpi (ìiulie 
Bacini montani • Torre e \nlisonc - Rilievi agronomici 

Situazione forestale e zootecnica - Spopolamento
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Ben vo len tie ri rip rend iam o i l  discorso sulle Prealpi 
G iu lie  e con partico la re  rife rim en to  alla  zona m ontana 
— Slavia F riu lana  e Val Resia —  che è quella  che mag
giorm ente interessa i c itta d in i d i parla ta  slovena della  
P rovincia  d i Udine.

E ’ un fa tto  d i ve rità  che la zootecnia nelle Prealpi 
G iu lie  sta languendo m entre essa, se a iu ta ta  e curata in  
modo razionale e non con sistem i an tiqua ti d i tip o  pa
tria rca le , potrebbe costitu ire  una grande e determ inante 
risorsa per tu tte  le popolazioni della Slavia F riu lana  e 
della Val Resia.

Del resto poche sono le malghe pascolative ed an
che queste scarsamente frequentate specie per la  d i f f i 
coltà d i accesso. Talune malghe sono state a d d ir ittu ra  
abbandonate per questo m otivo  oltreché per la lunga 
distanza ed anche per la scarsa p ro d u ttiv ità  in  erba do

vuta alla natura  calcarea-dolom itica del suolo e alla 
siccità estiva. P iù precisamente le malghe pascolative 
(e si potrebbe benissimo dar v ita  ad a ltre  attraverso 
organi cooperativ i e consorzia li stante la fraz iona lità  
delle p rop rie tà ) occupano 1266 ha. d i terreno  ove m on
ticano nella stagione estiva a ll’inc irca  500 bovin i, 300

»

Passo Tanamea: sullo sfondo il m assiccio del Canin

caprin i e 400 ovin i. La m onticazione si a ttua  conducendo 
per c irca 90 g io rn i i l  bestiame sulle malghe oppure sugli 
stavo li d i m onte chiam ati « planine » e che servono da 
ricovero a uom in i e anim ali.

V i sono malghe con e senza fabb rica ti o con soli 
ricoveri d i fortuna . Nel Comune di Lusevera v i sono c in 
que malghe p riva te  a 800 m. con una superfic ie  com 
plessiva d i 23 ha. In  quello d i Taipana ne sono qua ttro  
a 1360 m.: tre  com unali (Casera Cuntin, 20 ha, Casera 
M ichelizza 10 ha. e Casera Cornappo 30 ha.) e una p r i
vata (Campo d i Bonis 12 ha.). Una sola a Pulfero, co
munale, a 800 m. d i 45 ha. sul M onte M ia  e soltanto 
quest’u ltim a  con fabbrica ti.

Dal censimento bestiame 1951 nella zona pedemon- 
tana-collìnare rileviam o i seguenti da ti complessivi: bo
v in i sopra l ’anno 10.605, equ in i 465, su in i 3563, ov in i 910, 
caprin i 1363 (M ontenars da solo, rispettivam ente, 415, 
nessuno, 51, 55, 64). In  quella montana (A lta  S lavia): 
S. Pietro al Natisone bovin i sopra l ’anno 766, equ in i 65, 
su in i 255, ov in i 32, caprin i 17; Drenchia 466, 3, 182, 111, 
11; Grimacco 474, 18, 174, 230, 23; Stregna 559, 19, 187, 
298, 41; Savogna 746, 21, 252, 170, 30; Pulfero 1422, 33, 
424, 222, 121; Prepotto 656, 50, 389, 86, 10; Taipana 1262, 
1, 275, 310, 215; Lusevera 978, 1, 62, 390, 84; S. Leonardo 
640, 41, 278, 190, 38. To ta li, rispettivam ente, 7969, 252, 
2478, 2048, 590. T o ta li complessivi delle due zone, rispe t
tivamente, 18.574, 717, 6051, 2958, 1953.

Prevalgono le bovine s fru tta te  al doppio scopo d i 
ottenere la tte  e v ite lli.


